
 

 

2023 年北京论坛国际关系分论坛 

“不确定时代的国际合作与全球治理” 

会议议程 
 

会议背景 
当前，世界之变、世纪之变和历史之变正以前所未有的方式展开，全球

化、技术变革、环境风险和地缘政治失稳让世界进入深度不确定性的时代。今

天的世界面临着复杂而相互关联的挑战，这些高维度多方面的挑战，亟需全球

集体行动来加以应对。与此同时，深度不确定性意味着各类行为体都必须基于

不完整或相互矛盾的信息做出决策。这些复杂挑战和深刻变化超出了特定的国

家或地区、让全球的安全和发展前所未有地结为一体，因此国际合作和全球治

理至关重要，否则将难以实现减少冲突和促进可持续发展的共同目标。 

    然而，不确定性从来都是国际合作和有效全球治理的主要障碍之一。虽然

不确定性可以创造紧迫感、为各国合作提供共同动机，但它也可能导致迟疑不

决、缺乏信任和协调困难。此外，基于证据的全球治理必须更多地将不确定性

考虑在内，在根据可用证据做出决策的同时，承认其局限性和潜在风险。换句

话说，全球治理必须在确定性需求和不确定性现实之间取得艰难的平衡。 

    促进国际合作和全球治理以应对不确定性，亟需解决以下关键性问题：如

何在面对不确定性和分歧时促进国家之间的信任和合作？如何加强国际组织和

机构的能力，以支持面对不确定性的合作和治理？国际合作和全球治理中如何

在有限或相互矛盾的证据下达成尊重科学和政治现实的共识？如何在国际合作

和全球决策的决策和进程中促进创新和创意，以确保我们能够适应和应对不断

变化的情况和风险？如何在公正和可持续的方式下平衡个人、社区和国家层次

上不同利益相关者的需求和利益？如何建立地区、国家和全球的适应性和韧性

机制，以确保我们能够更好地应对未来的危机和不确定性？等等。 

    本论坛旨在通过汇聚相关领域世界知名学者的见解和专业知识来探讨以上

关键问题。 

 

2023 年 11 月 3 日 下午 

 

会场：北京大学英杰交流中心阳光大厅 

 

开幕式 14:30-14:50  

 

主持人：张海滨  北京大学国际关系学院副院长、教授  

致  辞：安钰峰  北京大学校务委员会副主任、教授  

致  辞：唐士其  北京大学国际关系学院院长、教授  

致  辞：潘  江  国家发展和改革委员会国际合作司副司长 



 

 

合  影 14:50-15:00 

 
 主席： 王帆 外交学院院长、教授（每位嘉宾发言 15 分钟） 
  

时间 发言人 议题一 

15:00-16:30 

Arancha Gonzalez  

Dean and Professor of Paris School of 

International Affairs at Sciences Po 

全球化与深度不确定

性：重拾信心和重建信

任 

杨光斌 

中国人民大学国际关系学院院长、教授 

Philippe Rheault  

Director and Professor of China Institute 

at the University of Alberta  

贾烈英 

北京语言大学国际关系学院院长、教授 

高祖贵 

中央党校国际战略研究院院长、教授  

庞珣 

北京大学国际关系学院教授，北京大学

全球风险政治分析实验室主任 

16:30-16:50 问答环节 

16:50-17:00 茶  歇 

   

主席： 张清敏 北京大学国际关系学院学术委员会副主任、外交学系主任，

教授（每人发言 15 分钟） 
  

时间 发言人 议题三 

17:00-18:00 

 

任明辉 

世界卫生组织原助理总干事，北京大学全

球卫生研究院院长、教授 

面向全球与未来的决

策与政策：增强国际

组织的能力 

冯仲平 

中国社会科学院欧洲研究所所长、研究员 

戴欣媛  

Professor of University of Illinois Urbala-

Champaign 

刘莲莲 

北京大学国际关系学院长聘副教授 

18:00-18:20 互动环节 

  18:20 晚  餐 



 

 

2023 年 11 月 4 日 上午  

  

会场：北京大学英杰交流中心阳光大厅 
  

 主席：董昭华 北京大学国际关系学院副院长、副教授（每人发言 15 分钟） 
  

时间 发言人 议题三 

8:30-9:45 

朱  锋 

南京大学国际关系学院执行院长、教授 

深度不确定时代的国

际合作：新挑战与新

机遇 

Tobias Berger  

Free University of Berlin 

陈琪 

清华大学战略与安全研究中心副主任、教

授 

Chu Jangmin  
Chief Research Fellow, Korea Environment 

Institute 

陈沐阳 

北京大学国际关系学院助理教授 

9:45-10:05 互动环节 

10:05-10:15 茶   歇 

  

主席： 吴心伯 复旦大学国际问题研究院院长、教授（每人发言 15 分钟） 

  

时间 发言人 议题四 

10:15-11:30 

杨明杰 

中国现代国际关系研究院院长、研究员 

有效管控危机和不确

定性：构建多层次多

维度的适应性和韧性

机制 

Benjamin Goldsmith 

Professor, Australian National University 

于铁军 

北京大学国际战略研究院院长、国际关系

学院国家安全学系主任、教授 

王佳 

Associate Director, China Institute at the 

University of Alberta Assistant  

徐沁仪 

北京大学国际关系学院助理教授 

11:30-11:50 互动环节 

11:50-12:00 
闭幕致辞 

初晓波，北京大学国际关系学院党委书记，教授 

12:00 午  餐 



 

 

International Cooperation and Global Governance  

in the Era of Uncertainty Beijing Forum 2023  

Agenda 

 

Background 

Currently the changes of the world, the century and the history are being unfolded 

in an unprecedented way. We have entered an era of deep uncertainty mainly driven 

by globalization, technological change, environmental risks, and geopolitical 

instability. Our world today is faced with complex and interconnected challenges that 

are multifaceted and require significant collective action from the global community 

to address. Deep uncertainty also means that public and private actors must make 

decisions based on incomplete or conflicting information. In the era of uncertainty, 

international cooperation and global governance are critical in addressing the complex 

challenges which are not confined to any particular country or region, and therefore 

require collective action from the global community. Without effective cooperation, it 

would be difficult to achieve shared goals, reduce conflicts, and promote sustainable 

development. 

However, uncertainty has long been identified as one of the major obstacles to 

international cooperation and effective global governance. While uncertainty can 

create a sense of urgency and provide a shared incentive for countries to cooperate, it 

can also lead to hesitation, mistrust, and a lack of coordination among countries. Also, 

evidence-based global governance must take into account uncertainty and make 

decisions based on the best available evidence, while acknowledging the limitations 

and potential risks. In other words, global governance must balance the need for 

certainty with the reality of uncertainty. 

   In order to address uncertainty and promote global governance through 

international cooperation, there is an urgent need to address the following key issues: 

how can trust and cooperation be fostered between nations in the face of uncertainty 

and disagreement? How can the capacity of international organizations and 

institutions be strengthened to support cooperation and governance in the face of 

uncertainty? How can consensus be reached on respecting science and political reality 



 

 

in the face of limited or conflicting evidence in international cooperation and global 

governance? How can innovation and creativity be promoted in the decision-making 

and processes of international cooperation and global decision-making to ensure that 

we can adapt and respond to ever-changing situations and risks? How can the needs 

and interests of different stakeholders at the individual, community, and national 

levels be balanced in a fair and sustainable manner? How can adaptive and resilient 

mechanisms be established at the local, national, and global levels to ensure that we 

can better respond to future crises and uncertainties, and so on. 

This forum aims to tackle these questions by gathering insights and expertise from 

world-renowned scholars in relevant fields. 

 

November 3rd, 2023 Afternoon 

Venue: Sunlight Hall, Yingjie Exchange Center, PKU 

 

Opening Ceremony 14:30-14:50 

 

Opening Remarks  

 

Moderator: Zhang Haibin, Vice Dean and Professor, School of 

International Studies, Peking University 

An Yufeng, Vice Chairman of the University Affairs Committee of 

Peking University 

Tang Shiqi, Dean and Professor, School of International Studies, Peking 

University 

Pan Jiang, Deputy Director General, Department of International 

Cooperation of the National Development and Reform Commission, 

China  

 

Group Photo  14:50-15:00 

 

 



 

 

Chair: Wang Fan  President, China Foreign Affairs University 

（15minutes for each speaker） 
  

TIME SPEAKERS TOPIC 1 

15:00-16:30 

Arancha Gonzalez  

Dean and Professor of Paris School 

of International Affairs at Sciences 

Po 

Globalization under 

Deep Uncertainty: 

Regaining 

Confidence and 

Rebuilding Trust 

Yang Guangbin 

Dean and Professor, School of 

International Studies, Renmin 

University of China 

Philippe Rheault  

Director and Professor, China 

Institute at the University of Alberta 

Jia Lieying 

Dean and Professor, School of 

International Relations of Beijing 

Language and Culture University 

Gao Zugui  

President and Professor, Institute for 

International Strategic Studies, Party 

School of the Central Committee of 

CPC 

Pang Xun 

Professor, School of International 

Studies, Peking University; Director, 

Analysis Lab for Global Risk Politics 

at Peking University (Risk-A-Lab) 

16:30-16:50 Q&A  

16:50-17:00 Tea Break 

  

  

 
 



 

 

Chair: Zhang Qingmin  Vice Director and Professor of the Academic Committee of 

the School of International Studies, Peking University（15minutes for each speaker） 

 
  

TIME SPEAKERS TOPIC 2 

17:00-18:00 

 

 

 

 

 

Ren Minghui  

Former Assistant Director-General 

of the World Health Organization, 

Director and Professor of the 

Institute for Global Health, Peking 

University 

Policy and Decision-

making for the World 

and the Future: 

Strengthening 

International 

Organizations 

Feng Zhongping 

President and Professor, Institute 

of European Studies of Chinese 

Academy of Social Sciences 

Dai Xinyuan  

Professor of University of Illinois 

Urbala-Champaign 

Liu Lianlian 

Tenured Associate Professor, 

School of International Studies, 

Peking University 

 

18:00-18:20 
Q&A 

 

  

 



 

 

November 4th , 2023 Morning 

Venue: Sunlight Hall, Yingjie Exchange Center, PKU  

 

 Chair: Dong Zhaohua Vice Dean, School of International Studies, Peking 

University (15 minutes for each speaker) 
 

TIME SPEAKERS TOPIC 3 

8:30-9:45 

Zhu Feng 

Executive Dean and Professor, School 

of International Studies, Nanjing 

University 

International 

Cooperation in an 

Era of Deep 

Uncertainty: New 

Challenges and 

New Opportunities 

Tobias Berger  

Professor at Free University of Berlin 

Chen Qi 

Vice Director and Professor, Center for 

International Security and Strategy, 

Tsinghua University 

Chu Jangmin  

Chief Research Fellow, Korea 

Environment Institute 

Chen Muyang 

Assistant Professor, School of 

International Studies, Peking 

University 

9:45-10:05 Q&A 

10:05-10:15 TEA BREAK 

  

 

 

 

 

 

 



 

 

Chair: Wu Xinbo  Dean, Institute of International Studies, Fudan University 

（15 Minutes for each speaker） 

  

TIME SPEAKERS TOPIC 4 

10:15-11:30 

Yang Mingjie 

President and Professor, China 

Institute of Contemporary International 

Relations 

Effective 

Management of 

Crisis and 

Uncertainty: 

Creating Multi-

level and Multi-

dimensional 

Adaptation and 

Resilience 

Mechanisms 

Benjamin Goldsmith 

Professor, Australian National 

University 

Yu Tiejun 

President, Institute of International and 

Strategic Studies, Professor and 

Director, Department of National 

Security Studies, School of 

International Studies, Peking 

University 

Wang Jia 

Associate Director, China Institute at 

the University of Alberta 

XU Qinyi 

Assistant Professor, School of 

International Studies, Peking 

University 

11:30-11:50 Q&A 

11:50-12:00 

Closing Remarks: Chu Xiaobo 

Party Secretary and Professor, School of International Studies, 

Peking University 

12:10 Lunch 

  

 


